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Z profesorem Johnem Trinderem,
prezydentem Miêdzynarodowego Towarzystwa Fotogrametrii i Teledetekcji,

rozmawia Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Wiedzieæ nie tylko co,
ale i dlaczego

John Trinder ukoñczy³ studia na Uniwersytecie NSW
(Nowej Po³udniowej Walii) w Sydney w Australii oraz
ITC w Holandii. Od 1965 r. pracowa³ na Uniwersytecie
NSW, uzyskuj¹c w 1991 roku tytu³ profesora. W latach
1990-99 kierowa³  tam Szko³¹ In¿ynierii Geomatycznej
(obecnie Szko³a Geodezji i SIS); aktualnie pracuje na
stanowisku emerytowanego profesora wizytuj¹cego.
Nauczaniu i badaniom naukowym poœwiêci³ 35 lat ¿y-
cia. Specjalizuje siê w fotogrametrii i teledetekcji. Opu-
blikowa³ ponad 120 artyku³ów naukowych w czasopis-
mach i opracowaniach konferencyjnych. Pe³ni³ ró¿ne
funkcje we w³adzach Miêdzynarodowego Towarzystwa
Fotogrametrii i Teledetekcji (ISPRS); by³ jego sekreta-
rzem generalnym (1996-2000), a w obecnej kadencji
(2000-2004) jest prezydentem.                                    ■

Co sk³oni³o Pana do podjêcia
tak dalekiej podró¿y, a¿ na
nasz¹ pó³kulê?

Do Europy przyjecha³em g³ów-
nie z okazji corocznego spotkania
ONZ-owskiego Komitetu ds. Poko-
jowego Wykorzystania Przestrzeni
Kosmicznej (COPUOS) w Wiedniu
oraz sympozjum Europejskiego Sto-
warzyszenia Laboratoriów Telede-
tekcyjnych (EARSeL) w Pradze.
Przy okazji odwiedzam ró¿ne kraje,
chcia³em te¿ poznaæ Polskê oraz Pol-
skie Towarzystwo Fotogrametrii
i Teledetekcji. To zainteresowanie
ma równie¿ pod³o¿e pozazawodowe,
moja synowa jest bowiem Polk¹, a ja
dotychczas niewiele na temat wa-
szego kraju wiedzia³em. Podczas tej
podró¿y odwiedzê równie¿ Chorwac-
jê, gdzie odbywa siê spotkanie ko-
mitetu organizacyjnego konferencji
„Geoinformacja dla praktyki” prze-
widzianej na paŸdziernik 2003 r. Na-
stêpne spotkania mam w Waszyng-
tonie (ONZ-owska Grupa Robocza
„Geoinformacja”) i w Toronto (kon-
ferencja IEEE nt. Nauk o Ziemi i te-
ledetekcji). Jest to wiêc podró¿ doo-
ko³a œwiata.

Czy wœród instytucji, które od-
wiedzi³ Pan w Polsce, by³y tak-
¿e firmy fotogrametryczne?

Nie, by³em tylko w placówkach na-
ukowych: na Politechnice Warszaw-
skiej, Akademii Górniczo-Hutniczej
w Krakowie oraz w Instytucie Geo-
dezji i Kartografii w Warszawie.

Jaki obraz naszej fotogrametrii
wyniós³ Pan z tych spotkañ?

Poziom technologiczny jest bardzo
wysoki, co mnie nie dziwi, ponie-
wa¿ czêsto spotykam polskich na-
ukowców na ró¿nych miêdzynaro-
dowych konferencjach. Staraj¹ siê
oni nad¹¿aæ za najnowszymi tech-
nologiami w obliczu gwa³townych
zmian, jakie zachodz¹ w fotograme-
trii. Pewnym problemem jest zdo-
bycie funduszy, jednak z podobny-
mi k³opotami borykaj¹ siê równie¿
inne dziedziny nauki i inne kraje.
Dawniej sprzêt fotogrametryczny
s³u¿y³ ca³ymi latami. Dzisiaj work
station po trzech latach nadaje siê
do modernizacji.

Które firmy wyznaczaj¹ kierun-
ki rozwoju fotogrametrii i tele-
detekcji na œwiecie?

W Australii siln¹ pozycjê ma Leica
AG Geosystems. W skali œwiatowej
aktywny jest Intergraph, du¿y po-
tencja³ ma te¿ nowa firma – Z/I Ima-
ging. Myœlê, ¿e jeœli chodzi o sze-
roko pojmowane potrzeby rynku, to
jednak najpe³niejsz¹ ofert¹ dyspo-
nuje Leica: od geodezyjnych instru-
mentów pomiarowych, GPS przez
skanery terenowe a¿ po urz¹dzenia
do cyfrowej fotogrametrii i do tele-
detekcji. Jednak grupa firm staraj¹-
cych siê zaj¹æ miejsce na rynku pro-
ducentów sprzêtu fotogrametrycz-
nego jest znacznie wiêksza.

Jaki jest stan fotogrametrii i te-
ledetekcji w Australii? Czy s¹ to
technologie popularne?

Oczywiœcie wszystkie opracowania
kartograficzne wiêkszych terenów
wykonuje siê u nas na podstawie da-

FOT. JERZY PRZYWARA
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Spotkanie prezydenta ISPRS
Johna Trindera z cz³onkami PTFiT

Podczas niedawnej wizyty w Polsce Johna Trin-
dera, prezydenta Miêdzynarodowego Towarzystwa
Fotogrametrii i Teledetekcji [patrz GEODETA 7/
2002], zorganizowano w Warszawie seminarium
z udzia³em cz³onków Polskiego Towarzystwa Foto-
grametrii i Teledetekcji. W czasie tego spotkania
goœæ przedstawi³ dzia³ania ISPRS i aktualne trendy
w rozwoju technologii fotogrametrycznych i telede-
tekcyjnych na œwiecie. Szczególn¹ uwagê zwróci³
na znaczenie teledetekcji, fotogrametrii i informacji
przestrzennej dla zrównowa¿onego rozwoju Ziemi.
Jego zdaniem nie tylko dostarczaj¹ one wskaŸni-
ków do oceny tego procesu, ale maj¹ w tym swój
znacz¹cy udzia³.
Podczas dyskusji podnoszono sprawy interdyscypli-
narnoœci tych technologii, koniecznoœci wprowadze-
nia zmian w programach kszta³cenia specjalistów,
a tak¿e spekulowano na temat horyzontu czasowe-
go, w jakim fotogrametria cyfrowa wyprze analogo-
w¹. Na zakoñczenie prof. Aleksandra Bujakiewicz
i prof. Adam Linsenbarth opowiedzieli o polskich
osi¹gniêciach w zakresie fotogrametrii i teledetekcji.
Po seminarium John Trinder zapozna³ siê z polskim
wynalazkiem – stacj¹ fotogrametryczn¹ Dephos,
a tak¿e udzieli³ krótkiego wywiadu GEODECIE.     ■

chni Ziemi, a naszym zadaniem jest
zrozumieæ, dlaczego tak siê dzieje.

Czy w zwi¹zku z przemiesza-
niem technologii GPS, GIS, fo-
togrametrii, teledetekcji nie po-
trzebujemy nowego zawodu –
in¿yniera przestrzeni?

Myœlê, ¿e raczej powinniœmy prze-
orientowaæ programy nauczania na
dotychczasowych kierunkach. Mniej
skupiaæ siê na szczegó³ach, na po-
miarach z dok³adnoœci¹ milimetro-
w¹, a bardziej na produkcie koñco-
wym, jakim jest informacja prze-
strzenna.

Jak Pan s¹dzi, czy za 20 lat licz-
ba satelitów i dok³adnoœæ da-
nych bêd¹ wystarczaj¹ce, by
mo¿liwe sta³o siê pozyskiwanie
niezbêdnej informacji o terenie
w czasie rzeczywistym?

Spójrzmy wstecz – od pierwszego
Landsata minê³o 30 lat, podczas któ-
rych pokonaliœmy w technologii
znacz¹cy dystans. Myœlê, ¿e taki po-
stêp jest mo¿liwy. To tylko kwestia
czasu i kosztów.                         ■

R E K L A M A

nych lotniczych lub satelitarnych.
Obecnie fotogrametria w sektorze
prywatnym jest s³abo rozwiniêta.
Zawsze mia³a niewielki zasiêg,
choæ w latach 1950-70 na pewno
wiêkszy ni¿ dzisiaj.  Czasy, kiedy
firma fotogrametryczna zatrudnia³a
130 osób i mia³a 7 samolotów, daw-
no minê³y. Teraz fotogrametri¹ zaj-
muj¹ siê niewielkie jednostki pry-
watne, natomiast wiêksze prace pro-
wadzone s¹ w ramach sektora pu-
blicznego.

Podczas seminarium u¿ywa³
Pan sformu³owania socializing
the pixels. Jak je rozumieæ?

Oznacza to, ¿e interesuje nas nie
tylko fizyczna charakterystyka pik-
sela, ale równie¿ wp³ywy i zwi¹zki
ze spo³eczeñstwem. WeŸmy Brazy-
liê. Piksele pokazuj¹, ¿e gwa³tow-
nie kurczy siê tam powierzchnia la-
sów deszczowych. Ale pytanie
brzmi: dlaczego? Poniewa¿ ludzie
musz¹ ¿yæ i w tym celu uprawiaj¹
ziemiê wyrwan¹ lasom. I na tym to
polega: piksele pokazuj¹ zmianê
sposobu zagospodarowania powierz-


